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افزایش دو هزار و
۳۸۰ درصدی بودجه 

صداوسیما در ده سال

بودجه فرهنگی را به سازمانی دادند که کار فرهنگی 
انجام نمی دهد 
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فرار از واقعیت یعنی ایجاد بحران 
 درباره اجرای سیاست تثبیت اقتصادی توسط بانک 
مرکزی، به نظرم دوباره درگیر یک کلمه اشتباه با عنوان 
شرایط  در  صورتی که  در  شده ایم،  اقتصادی  تثبیت 

کنونی، هدف باید برقراری تعادل باشد. 
دو واژه تثبیت و تعادل از نظر ماهوی با هم متفاوت 
هستند. ذاتا اقتصاد ایران با شرایطی که در آن قرار 
گرفته و موضوع های مانند تحریم، عدم رشد اقتصادی، 
که  مولفه ای  از  سال هاست  و...  عدم سرمایه گذاری 
باشد،  تاثیرگذار  آن  روی  بتواند  مرکزی  بانک  فقط 
با اینکه می تواند در  خارج شده است. بانک مرکزی 
حوزه سیاست های پولی تاثیرگذار باشد، اما نمی تواند 
تکمیل کننده و عامل زنجیره ای تصمیمات برای رهایی 
از وضعیت موجود باشد؛ یعنی به شرایطی  اقتصاد 
از  اقتصادی  موضوعات  مدت هاست  که  رسیده ایم 
که  بین المللی  و  سیاسی  حوزه های  به  اقتصاد  حوزه 
خارج از کنترل نهادی مانند بانک مرکزی است، وارد 
شده اند؛ بنابراین در جریان اجرای سیاست های تثبیت 
اگر منظور از تثبیت، ثبات نرخ ارز است باید ابتدا به 

مواردی در این زمینه اشاره کنیم. 
از ابتدای سال ۱۴۰۲ با توجه به تورمی که با آن روبه رو 
شدیم که البته از قبل هم پیش بینی می شد، نرخ ۵۰ 
هزار تومانی دلار، یک نرخ تعادلی برای بازار ارز بود و 
اگر سال آینده ادامه یابد می توانیم بگوییم تثبیت نرخ 
از یک زاویه  افتاده است. سیاست تثبیت  اتفاق  ارز 
منجر به عدم افزایش قیمت دلار می شود و می تواند 
به بسیاری از افراد این گونه القا کند که چون نرخ دلار 
تغییر نمی کند و ثابت مانده، پس بازاری موازی مانند 
طلا و... هم باثبات خواهند ماند و تغییری نخواهند 

داشت.

پیمان مولوی سرمقاله

هفتمین کنفرانس »تاریخ روابط خارجی ایران؛ چندجانبه 
)یکشنبه(  ایران« صبح دیروز  تاریخ روابط خارجی  گرایی در 
دفتر  در  امور خارجه  وزیر  امیرعبداللهیان  با حضور حسین 

مطالعات سیاسی و بین المللی وزارت امور خارجه برگزار شد.
در همین رابطه حسین امیرعبداللهیان در سخرانی خود اعلام 
کرد:  در این دوره و در هفتمین نوبت، موضوعی به عنوان 
ویژه در  به  که  انتخاب شده  کنفرانس  این  موضوع محوری 
سال های اخیر در ذهن و اندیشه متفکران و فعالان عرصه 
دیپلماسی در سطح جهان، رنگ و طرحی برجسته یافته و آن 
تأمل در خصوص »چندجانبه گرایی« است. اهمیت این مفهوم 
در عرصه دیپلماسی و سیاست جهانی و ضرورت توسعه آن 
بر آن داشت که امسال  را  به عنوان یک فرهنگ غالب، ما 
کنفرانس تاریخ روابط خارجی را با تکیه بر این مفهوم برگزار 
کنیم و به این پرسش پاسخ دهیم که چندجانبه گرایی در تاریخ 

روابط خارجی ما چه نمود و بروزی داشته است؟
در  را  عالمَ  نقشه  در  ایران  ویژه  و  استراتژیک  جایگاه   اگر 
ذهن داشته باشیم که اجداد ما را ناگزیر از یک زیست جهانی 
کرده و آنان را به آگاهی از سازوکارهای فعالیت خارجی )در 
اشکال ابتدایی آن( و دیپلماسی )در شکل جدید آن( سوق داده 
است، آن گاه این پرسش بسیار مهم است که چنین جایگاه 
را  آن  امروز  آنچه  از  را  برداشتی  و  تصویر  چه  موقعیتی،  و 
»چندجانبه گرایی« می خوانیم در اندیشه و در عمل آنان صورت 
داده است؟ به سخن دیگر، سیاستمداران ایرانی در چه زمانی و 
به چه صورتی به این دیدگاه پخته رسیدند که عمل چندجانبه 
و شریک کردن دیگران در یک فرایند و تعریف منفعت های 
مشترک میان طرف های گوناگون، می تواند یک زندگی امن تر 
و صلح آمیزتر را برای آنان تضمین کند و مسیر دسترسی به 

اهداف را ساده تر و کم هزینه تر گرداند؟
من،  باور  به  افزود:  ادامه  در  وی  ایرنا،  گزارش  به 
چندجانبه گرایی را باید با این برداشت موسّع و فراگیر نگریست 
و آن را تنها در حضور در سازمان های بین المللی –که قاعدتاً 
عمر بسیار کوتاهی در قیاس با کشورهایی با تمدن های کهن 
ما  کشور  همچون  باستانی  سیاسی  نظام های  و  ریشه دار  و 
دارند- خلاصه نکرد بلکه باید آن را یک سازوکار برای حل و 
فصل منازعات و مشکلات در زمانی بسیار پیش تر از اینکه نظام 
جهانی پس از یک دوره جنگ عالمگیر بدان روی آورد، دانست.  
با همین برداشت است که من نمودهای عمل چندجانبه 

در تاریخ روابط خارجی ایران را بسیار پیش تر از قرن نوزدهم 
تکاپوهای دیپلماتیک دولت ایلخانی  میلادی می بینم و مثلاً 
–به مثابه نخستین دولتی که مستقل از نظام سیاسی-اداری 
به  دادن  برای شکل  پایه گذاری شد-  ایران  در  دستگاه خلفا 
یک اتحادیه چندجانبه علیه دولت مملوکی را نیز در چارچوب 
مفهوم چندجانبه گرایی تعریف و تحلیل می کنم. آنها توانستند 
یک مسأله و دغدغه واحد میان دولت های مستقل از هم را 
سیاسی-  منافع  دایره  گردانیدن  همسو  با  و  داده  تشخیص 
اقتصادی- امنیتی در جهت ایجاد یک سازوکار چندجانبه گام 

بردارند.
هم  صفوی  سیاستمداران  کرد:  تاکید  امیرعبداللهیان 
خود  مشکل  حل  برای  چندجنبه گرایی  ابزار  از  کردند  سعی 
با عثمانی استفاده کنند. روابط ایران و عثمانی در این دوره 
روابط پیچیده ای بود و امروز که به آن می نگریم ردپای مسائل 
گوناگون اعم از تغییر قطب ها، بازیگران و عملکردهای سیاسی 
در اروپا، آسیای مرکزی و حتی خلیج فارس را در صورت بندی 
آن شرایط خاص مؤثر می دانیم. پیشینیان ما در عصر صفوی 
با زیرکی و هوشیاری درصدد بودند در کنار بازیگری در عرصه 
دوجانبه با عثمانی )اعم از نبرد و مذاکره( این شرایط پیچیده را 
با سهیم کردن دیگرانی در این فرایند مدیریت کنند و بنابراین 
سعی کردند مسأله را با دیدی بزرگ تر که منافع گروه بیشتری 
آنچه  کنند.  تعریف  باشد  را در دل خود داشته  بازیگران  از 
منابع از نامه نگاری های متعدد و رفت و آمد هیأت های فراوان 
دیپلماتیک میان ایران و اروپا در عصر صفوی نوشته اند، به 

باور من نمودی دیگر از چندجانبه گرایی در تاریخ روابط خارجی 
ایران است.  

 سپس چون به عصر چندجانبه گرایی و تشریک مساعی 
باور  به  می رسیم،  بین المللی  سازمان های  قالب  در  جهانی 
به  را  ایرانی  سیاستمداران  که  بود  قرن ها  تجربه  همین  من 
بازیگری فعالانه و مبتکرانه در سازمان های بین المللی جدید 
فراخواند. چندجانبه گرایی در ذات و در دل کنش دیپلماتیک 
در تاریخ ایران جای داشته است و از همین روست که چون به 
کارنامه پیشینیان خود در سازمان های جدید می نگریم، تلاش 
هوشمندانه آنان برای استفاده از این سازوکار جدید برای حل 

مشکلات و بحران ها را مشاهده می کنیم.  
این کارنامه تأمل برانگیز است،  آنچه برای من در مطالعه 
عنصری است که آن را »حضور منتقدانه« می نامم و مرادم 
سازمان های  ساختار  در  بازیگری  و  حضور  اصطلاح  این  از 
این  تبدیل  روند  ساختن  آشکار  حال  عین  در  و  بین المللی 
سازمان ها به چیزی علیه خود است. به زعم من، آنچه که 
هیأت ایرانی را از حضور در مذاکرات صلح پس از جنگ جهانی 
اول بازداشت و آنان را ناگزیر کرد که خسارت هایی را که از 
جنگ متحمل شده بودند، در بیانیه ای در حاشیه کنفرانس 
صلح مطرح سازند، همان عنصری است که نخست وزیر وقت 
ایران را بر آن داشت که در جلسه شورای امنیت و در زمانی که 
رهبریِ خواست ملی ایرانیان برای مدیریت بر منابع سرزمینی 
خود را بر عهده گرفته بود، اذعان کند که شورای امنیت در 
اساس خود برای دادن کرسی های مساوی به تمامی دولت های 

کوچک و بزرگ بنا شده است و اگر قدرت های بزرگ به اصول 
آن احترام نگذارند، حقوق ملت ها ضایع خواهد شد. شوربختانه 
و  است  پیوسته  تحقق  به  فراوانی  موارد  در  پیش بینی  این 
دغدغه امروزین جامعه جهانی نیز هست. بنابراین مجموعه 
آن تجربه ها، بازیگری ها، انتقادات و ابتکارات همگی برای عمل 
کنونی ما در حوزه دیپلماسی بین المللی و چندجانبه ارزشمند 

و مهم است.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود گفت:  امروز که 
من با شما سخن می گویم، جامعه بشری با یک بحران اساسی 
شعارهای  محک  اینجانب  باور  به  که  بحرانی  است؛  روبرو 
برابری خواهانه و بشردوستانه قرن اخیر است و باید دید که 
جامعه جهانی چگونه از این آزمون بیرون خواهد آمد. اکنون 
حدود چهار ماه است که یک جنایت جنگی گسترده از سوی 
رژیم ضدانسانی صهیونیستی علیه اهالی غزه در جریان است 
و مجموعه ای هولناک از قتل و کشتار، محاصره، کوچ اجباری و 
نسل کشی در برابر دیدگان جهان قرار گرفته است. هر انسان 
آزاده ای باید از خود و البته از سردمداران نظام بین الملل سؤال 
کند که دستاورد سازمان های بین المللی در حل این بحران چه 
بوده است؟ آیا در این مورد، چندجانبه گرایی و اشتراک نظر 
و عمل جهانی به انسان یاری رسانده است؟ به یقین، موج 
سرتاسر  در  جنایات صهیونیست ها  علیه  مردمی  اعتراضات 
جهان، نشانه این است که انسان های آزاده همین پرسش را 
مطرح کرده  و می کنند. یکجانبه نگری و یکسونگری غرب در 
حمایت چشم بسته از یک رژیم نامشروع و جنایتکار، تمامی 
بین  حقوق  و  گرایی  چندجانبه  حوزه  در  بشر  دستاوردهای 

المللی را به قهقرا برده است.
اینجانب اعتقاد دارم که چندجانبه گرایی یک فرصت است و 
اگر به دیده انصاف بنگریم، سازوکارهای آن در مواردی به بشر 
کمک کرده و از قتل و کشتار و آسیب ممانعت کرده است ولی 
در اینجا و در انتهای عرایضم مایلم این نکته را نیز خاطرنشان 
صورتی  در  چندجانبه گرایی  ساختارهای  و  ابزارها  که  سازم 
می توانند فرصت ساز باشند که از هدف اصلی خود مبنی بر 
ایجاد زمینه های برابر برای همه کنشگران و ذی نفعان فاصله 
نگرفته باشند و در صورتی که این ابزارها از ماهیت حقیقی خود 
جدا شده و به ابزاری برای ابراز قدرت بیشتر آنان که پیش تر هم 
زور و قلدری داشته اند بدل گردند، تهدیدی علیه صلح و امنیت 

دسته جمعی خواهند بود.  

امیرعبداللهیان در هفتمین کنفرانس تاریخ روابط خارجی ایران

یکجانبه نگری غرب دستاوردهای چندجانبه گرایی را به قهقرا برده است

پاسخ قالیباف به تذکر یک نماینده
ع وقت لایحه عفاف و حجاب به نتیجه برسد مجلس اصرار دارد تا در اسر

اخبار

روحانی فعلا شکایت نکرده است

بر اساس اخبار حاصله، تا این لحظه شکایت ۱۲۰ نفر از داوطلبان انتخابات 
احراز نشده است، در سامانه  آنان  مجلس خبرگان رهبری که صلاحیت 
مربوطه ثبت شده اما هنوز حسن روحانی اعتراضی در این زمینه ثبت نکرده 

است.
تا ظهر یکشنبه ۱۲۰ نفر از داوطلبان عدم احراز یا رد صلاحیت شده ششمین 
دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری اعتراض خود را در سامانه مربوطه ثبت 

کرده اند.  
به  نزدیک  منابع  از  آمده  دست  به  اطلاعات  اساس  بر  حال  عین  در 
رئیس جمهور سابق، »حسن روحانی« تا این لحظه رسماً اعتراضی به تأیید 

صلاحیت نشدنش ثبت نکرده است.
به گزارش ایرنا، روحانی از حوزه انتخابیه تهران داوطلب مجلس خبرگان 
رهبری شده بود اما روز چهارشنبه با صدور بیانیه ای از رد صلاحیت خود 

خبر داد. 
براساس جدول زمان بندی انتخابات ششمین دوره مجلس خبرگان رهبری 
فرصت اعتراض داوطلبان این انتخابات به نتایج بررسی صلاحیت ها ساعت 

۱۸ امروز به پایان می رسد.
در این دوره از انتخابات، ۵۱۰ نفر برای ورود به مجلس خبرگان ثبت نام 

کردند که از این میان ۱۳۸ نفر احراز صلاحیت شده اند.
انتخابات ششمین دوره مجلس خبرگان رهبری همزمان با دوازدهمین دوره 

مجلس شورای اسلامی ۱۱ اسفندماه در سراسر کشور برگزار می شود.

احتمال ائتلاف کارگزاران با عدالت و توسعه
یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با اشاره به این که »منتظر 
تایید صلاحیت سایر داوطلبان انتخابات مجلس هستیم«، گفت: احتمال 

ائتلاف کارگزاران با سایر احزاب اصلاح طلب یا اعتدال و توسعه وجود دارد.
یدالله طاهرنژاد در گفت وگو با ایسنا درباره آخرین فعالیت انتخاباتی حزب 
احتمال  و  ما در حال رصد شرایط هستیم  اظهار کرد:  کارگزران سازندگی 
می دهیم که تغییراتی در صحنه انتخابات رقم خورده و عده ای از داوطلبان 
احزاب  از  دیگر  برخی  و  کارگزاران  در حزب  ما  بازگردند.  رقابت  به صحنه 
اصلاح طلب علاقه مند به برگزاری انتخابات پرشور هستیم و اگر مردم هم در 
بین نامزدهای موجود، نامزد مورد علاقه خود را ببینند حتما برای حضر در 

انتخابات تشویق می شوند.
وی افزود: شنیده ایم که اواخر هفته یا اوایل هفته آینده قرار است تغییراتی 
در تایید صلاحیت ها انجام شود و امیدواریم که تعداد دیگری از داوطلبان 
تایید صلاحیت شوند. اگر داوطلبان دیگری هم تایید صلاحیت شوند و امکان 
ارائه لیست قابل دفاعی وجودد اشته باشد، لیست انتخاباتی خود را ارائه 
خواهیم کرد ولی در حال حاضر هنوز به این نقطه نرسیده ایم و منتظر تایید 
صلاحیت بقیه داوطلبان هستیم. در حال حاضر تعداد افراد کافی برای ارائه 

لیست نداریم.
این فعال سیاسی درباره احتمال ائتلاف کارگزاران با سایر احزاب اصلاح طلب 
لیستی وجود دارد.  ارائه چنین  احتمال  اعتدال و توسعه، تصریح کرد:  یا 
کارگزاران در دوره های قبل هم اعتقاد به حرکت جمعی داشت ولی تا این 

لحظه هنوز تصمیمی گرفته نشده است.

رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر رئیس کمیسیون حقوقی و 
قضایی مجلس گفت: همه ما در مجلس شورای اسلامی در تلاش هستیم تا در 

اسرع وقت لایحه عفاف و حجاب نهایی شود.
موسی غضنفرآبادی در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در تذکری 
با استناد به ماده ۲۲ آیین نامه داخلی مجلس خطاب به رئیس مجلس شورای 
اسلامی گفت: آقای قالیباف ما نسبت به شما ارادت داریم و می دانیم که عده ای 
در تلاش هستند تا شما را تخریب کنند اما اتفاق هایی در مجلس دارد رخ 
می دهد که قابل قبول نیست. اکنون اعلام شده که تخلف کمیسیون قضایی 
مجلس در بررسی لایحه عفاف و حجاب محرز است و دو نامه در این زمینه 
منتشر شده است. وی افزود: من نمی دانم آیا می خواهند بگویند آقای قالیباف 
درمورد عفاف و حجاب پیگیر بوده است اما کمیسیون قضایی پیگیر نبوده است. 

در مورد نامه اول اولا معاون حقوقی در جلسات کمیسیون حضور نداشت.
وی در ادامه اظهار کرد: به خاطر تسریع در انجام کار اصلاحات، ما مصوبه را 
به شورای نگهبان ارسال کردیم تا نظرات کارشناسان آنها را دریافت کنیم. در این 
فاصله ما با دولت هماهنگ کردیم تا نظر خود را در خصوص موادی که مشمول 
اصل ۷۵ می شود  اعلام کند. برخی ها تصور می کنند که برنامه ای در مجلس 
شورای اسلامی است تا قبل از برگزاری انتخابات قانون عفاف و حجاب اجرایی 
نشود، در حالی که ما نمی خواهیم حکم خدا حتی لحظه ای بر زمین بماند ولو 

یک ساعت مانده به انتخابات.
محمد باقر قالیباف در پاسخ به تذکر غضنفر آبادی اظهار کرد: ما در مجلس 
شورای اسلامی به طور قطع همه نمایندگان اصرار داریم تا در اسرع وقت طرح 
عفاف و حجاب نهایی شود در برخی جاها بحث طولانی می شود اما ما در 

مجلس شورای اسلامی چه در کمیسیون قضایی و چه در هیات رئیسه پیگیر این 
موضوع هستیم تا در اسرع وقت انجام شود. یک ماه اصلاحات در کمیسیون 
قضایی به خاطر انجام همین هماهنگی ها زمان برد اکنون نیز بیش از ۲۵ روز 
است که بنده به دولت نامه زدم که با اصل ۷۵ موجود در این لایحه موافقت 

کند اما هنوز به دست ما نرسیده است.
رئیس مجلس در ادامه تصریح کرد: ما حتما این موضوع را دنبال می کنیم تا 
به نتیجه برسد. یکی از اشکالاتی که وجود دارد این است که مصوباتی که به 
شورای نگهبان رفته و تایید شده است دیگر نمی شود در کمیسیون اصلاح شود 
و این خلاف قانون اساسی است و بنده با دوستان شورای نگهبان صحبت کردم 
و آنها نیز بر این موضوع تاکید کردند. به هرحال ما این لایحه را دنبال می کنیم 

تا زودتر به نتیجه برسیم.

دست دوستیدست دوستی
پس از مناقشات استراتژیکپس از مناقشات استراتژیک
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دولت و مجلس بر سر سقف درآمدی بودجه به اجماع نرسیدند

گروه اقتصاد- یک اقتصاد دان با بیان این که افزایش مالیات ها، فشار مضاعف به مردم می آورد، می گوید که 
در این شرایط، طبقه متوسط به پایین بین این سنگ آسیاب تورم و مالیات له می شود. جدال میان دولت و 
مجلس بر سر بودجه سال آینده بالا گرفته است؛ این در حالی است که بررسی بخش اول لایحه بودجه سال 
آینده شامل دخل و خرج کلی دولت در مجلس به پایان رسیده، اما سازمان برنامه و بودجه تاکید دارد که 

بودجه مصوب مجلس، ۴۴۱ هزار میلیارد تومان بار مالی را به دولت تحمیل کرده است.
در همین خصوص داود منظور در انتقادی صریح، عنوان کرد: از مجلس درخواست کردم نحوه تامین ۴۴۱ 
هزار میلیارد تومان بار مالی احکام الحاقی جدید در تبصره های مختلف قانون بودجه را مشخص کند. به 
اعتقاد او، ایجاد هرگونه بار مالی که دولت توان تامین آن را نداشته باشد، مغایر اصل ۷۵ قانون اساسی است.
به گزارش خبرآنلاین، اما با این حال، رییس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه تاکید دارد هزینه ها و درآمدها در 
لایحه بودجه سال آینده یکسان است و سقف بودجه تنها ۱۰۰ هزار میلیارد تومان بیشتر از لایحه دولت بوده 

که البته این میزان را مجلس افزایش نداده، بلکه با شفاف سازی این منابع حاصل شده است.
در این شرایط، اما بند بند بخش های بودجه سال آینده محل انتقاد آگاهان به حوزه اقتصاد است؛ آن جا که 
مالیات ها به شدت افزایش داشته و در مقابل، بودجه سازمان هایی چون صداوسیما سه برابر شده است؛ آن 
هم در شرایطی که فقط ۲۰ درصد به حقوق بازنشستگان و کارمندان دولت با وجود تورم بالای ۴۰ درصد 

افزوده شده است.

 تلمبار 
اخطارها

 سرکوب
 دستمزدها

به مردم وعده ای که 
قابلیت اجرا ندارد را 

ندهیم

سر باز کردن زخم فرسودگی 
بیمارستان ها با آتش سوزی در 

هتل بیمارستان گاندی

جمعیت بالای غیرفعال اقتصاد 
تهدید بزرگی که نادیده

گرفته شد

اژه ای مطرح کرد
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